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به بهانه روز درياي خزر مطرح شد
شاعران نتوانستند دريای خزر را نماد کنند

 از مشكلاتي که در شعر امروز شاعران مازندران مي بينم، اين است که خيلي
 به زبان پايتخت نزديك هستند، به جاي اينكه زبان و فضاي بومي داشته باشند

ش�اعر مازندران�ي با اش�اره به غرب�ت درياچه خ�زر در 
ش�عر و ادبي�ات ش�اعران و نويس�ندگان مازندران�ي 
مي گويد: نتوانس�تيم براي درياي خزر نماد ايجاد کنيم. 
۲۱مرداد روز دریاي خزر اس��ت. ابراهی��م باقري حمیدآبادي 
شاعر، نویسنده و پژوهشگر مازندراني درباره وضعیت دریاي 
خزر در شعر شاعران و منظومه هاي مازندراني به ایبنا گفت: 
شعر طالب آملي را که بررسي مي کنیم به واسطه اینكه طالب 
سفري به هند دارد و از سرزمین مازندران دور است، مؤلفه هاي 
اقلیمي که برآیند فضاي مازندران و بوم استان باشد در اشعارش 
کمرنگ است. اگرچه »طالب« طبیعت گراست و باید این مسئله 
برجسته باشد، اما تحت تأثیر شاعران سبك هندي و استحاله 

ادبیات در متن، فضاي مازندران در شعر »طالب« نیست. 
به گفته او، ش��عر او فضاي طبیعت به واس��طه سبك هندي 
و الزاماتش را دارد، اما این طبیعت مازندران نیس��ت. دریاي 
خزر یا هر عنواني که در زمان زیست طالب درباره این دریا نام 
مي بردند در شعر طالب نمي بینیم که جلوه نمادین داشته باشد 
و در ذهن طالب تبدیل به یك اس��تعاره شده باشد و کارکرد 
استعاري و نمادین در شعر او پیدا کرده باشد، این را نداریم، اما 
براي مثال در شعر سهراب رنگ طبیعت را مي بینیم، ولی آن 

فضاي طبیعت کویر و موضوعي مشهود است. 
در ش��عر امیر پازواري فضاهاي بومي کاملًا مش��هود است. 
نمادهاي بومي در ش��عر امیر داریم، اما پژوهشي که در شعر 
امیر پازواري داشتم، اش��عارش گرایش به مؤلفه هاي ادبیات 
در حوزه ملي بیشتر است تا بومي. در بسیاري از رباعیات که 
منسوب به امیر است و مطمئناً مربوط به امیر نیست، آنها که 
گردش و کارکرد بومي دارند فضاي تربیتي اخلاقي اس��ت تا 

طبیعت گرایانه با مؤلفه هاي بومي مازندران. 
    درياي خزر در اشعار نيما و سلمان هراتي

این ش��اعر در ادامه عنوان کرد: واژه دریاي خزر یا با هر نام 
دیگري)چون بومي ها و ساحل نشینان آن را به عنوان دریاي 
خزر نمي شناسند( در شعر شاعران مازندراني را باید به مثابه 
دریاي خزر بدانیم. ممكن است عنوان خزر در اشعار شاعران 
مازندران وجود نداشته باش��د، اما واژه دریا به همین دریاي 
خزر ارجاع مي دهد. در ش��عر نیما هم فضاي دریا را بیشتر 

مي بینیم آنجا که مي گوید: 
آي آدم ها که بر ساحل نشسته شاد و خندانید

یك نفر در آب دارد مي سپارد جان

حمید آبادي توضیح مي دهد: نیما در تاریخ ادبیات ما فضاي 
دریا، بوم و اقلیم را به صورت نمادین و استعاري زیاد دارد. شعر 
»ماخ اولا«، »چوک«، »آیش« و بس��یاري از شعرهاي نیما را 
مي توان مثال زد که هم فضاهاي بوم��ي دارد و هم دریا نماد 
خوبي در اشعارش دارد. در شعر سلمان هراتي هم دریا کارکرد 
نمادین دارد، ولي ش��عر س��لمان به فضاي زبان و مؤلفه هاي 
ادبیات ملي نزدیك تر است. اگرچه ترسیم تصاویر بومي هم 
دیده مي شود آنجا که در شعري خورشید را به میوه نارنجي 
تشبیه مي کند که در میان درخت تلألو دارد، تصویرگر فضاي 
بومي است. فضاهاي بومي به صورت تصویر در شعر سلمان 
حضور بیشتري دارند، ولی کارکرد دریا آنچنان که باید باشد 
نیست. با اینكه سلمان فرزند ساحل و دریاست، اما دریا به شكل 

مستقیم در اشعارش جلوه پیدا نمي کند. 
از وي س��ؤال مي شود به نظر مي رس��د آنگونه که شاعران و 
نویسندگان جنوبي به خلیج فارس پرداخته اند، شاعران کرانه 
خزر توجه خاصي به بزرگ ترین دریاچه جهان نداشته اند، 
پاسخ این شاعر اینگونه است: در شاعران امروز کمتر شاهد 
بروز و ظهور دریا در اشعارشان هس��تیم. یكي از مشكلاتي 
که در شعر امروز ش��اعران مازندران مي بینم خیلي به زبان 
پایتخت نزدیك هستند، به جاي اینكه زبان و فضاي بومي 
داشته باشند. نه اینكه دریا هیچ کارکرد و حضوري در شاعران 
امروز مازندران نداشته باشد، اما وقتي در کنار فضاي وسیع و 
پهناور مواج مثل دریا زندگي مي کنیم، صبح و تلألو خورشید 
و طلوع طلایي خورشید از پشت امواج باید براي ما نماد باشد، 
غروب آفتاب هم همین طور. دریا در شعر شاعران ۲0 سال 
اخیر مازندران لمس نمي شود. آن خروشندگي و توفندگي 
دریا را در شعر نمي بینیم. دماوند بیشتر دیده مي شود، چون 

نماد صلابت و استقامت است.

معاون سيما اعلام کرد
حاتمي کيا با فناوری جديد سريال موسي)ع( را مي سازد

معاون سيما در مراس�مي که با هدف تجليل از خبرنگاران 
برگزار ش�د، خبرهاي�ي را درباره س�ريال موس�ي)ع( که 
ابراهي�م حاتمي کي�ا آن را تولي�د مي کن�د، ارائ�ه داد. 
محسن برمهاني )معاون س��یما(، در مراسمي که نمایندگاني از 
رسانه هاي مكتوب حضور داش��تند، خبرهایي درباره پروژه هاي 
جدید تلویزیون اعلام کرد که مهم ترین آن به سریال موسي)ع( به 

کارگرداني ابراهیم حاتمي کیا مربوط مي شد. 
وي همچنی��ن در بخش دیگري از این مراس��م درب��اره روند تولید 
سریال »حضرت موسي)ع(« هم اینطور توضیح داد: ما وقتي راجع به 
سریال هاي الف ویژه صحبت مي کنیم، یعني درباره پروژه عظیم ملي 
حرف مي زنیم. این سریال هم در مرحله پیش تولید است. در این پروژه 
روزانه چندصد نفر در کارگاه هاي پیش تولید مش��غول کار هستند. 
حاتمي کیا به عنوان کارگردان با تكنولوژي جدیدي قرار است تولید 
این سریال را انجام دهد که طبیعي است اقتضائات خاص خود را داشته 
باشد.  معاون سیما همچنین در این مراسم از پخش سریال »عاشورا« 
به جاي سریال »س��وران« خبر داد و گفت: این سریال از جمعه این 
هفته از شبكه یك سیما س��اعت ۲۲:۱5 به صورت هفتگي تا هفته 
دفاع مقدس پخش مي شود.  میني سریال هفت قسمتي »عاشورا« 
روایت زندگي شهیدان مهدي و حمید باکري یادي از حماسه سازان 
لشكر 3۱ عاشوراست. پیش از این نسخه  سینمایي این سریال با نام 
»موقعیت مهدي« در جشنواره فجر آماده شد که با کسب پنج جایزه 
بهترین فیلم جشنواره شد.  هادي حجازي فر علاوه بر بازي در نقش 
شهید مهدي باکري، کارگردان و ابوالفضل صفري تهیه کننده این اثر 
است. ژیلا شاهي، وحید حجازي فر، معصومه رباني نیا، وحید آقاپور 

و روح الله زماني از جمله بازیگران این مجموعه هستند.  معاون سیما 
همچنین با تأکید بر امیدآفرین��ي در جریان خبري گفت: نقدهاي 
دلسوزانه و منصفانه براي ما کارگشا و موجب تحرک بیشتر می شود و 
انتظار می رود توأم با طرح مطالبات، اقدامات اصلاحي و امیدوارکننده 

سازمان صداوسیما به مردم نیز منتقل شود. 
محسن برمهاني درباره سند تحول رسانه ملي توضیح داد: ما بر مبناي 
این سند تحول در سازمان حرکت مي کنیم و قدم برمي داریم، چون 
این سند تحول به ما مي گوید که به همه مردم ایران نگاه کنیم. حتماً 
مخاطب عام مدنظر بوده و طبیعي است وقتي ما براي عموم مردم 
ایران برنامه سازي مي کنیم باید بدانیم که طي سال هاي گذشته در 
حوزه نمایشي و غیرنمایشي بخشي از دغدغه هاي آنها نادیده گرفته 
شده است. به هر حال ما در جامعه اي زندگي مي کنیم که سلایق 
مختلف در آن زندگي مي کنند، از این رو برنامه ساز یا سریال ساز باید 
دغدغه هاي مردم را در اثري که مي سازد، منعكس کند و در تولید 

محتوا همه جامعه را مدنظر قرار دهد.

 »اسم تو مصطفاست« را 
با احساسات چندگانه نوشتم

    سریال

     شعر

   مصطفي شاه کرمي
راضي�ه تج�ار، نويس�نده کت�اب »اس�م تو 
مصطفاست« از زنان نويسنده شناخته شده 
کش�ورمان اس�ت که آثار زي�ادي را در مورد 
ش�هدا به رش�ته تحرير درآورده است. البته 
کتاب »اس�م تو مصطفاس�ت«  اولين اثر اين 
نويس�نده خوش قلم ايرانی در مورد شهداي 
مدافع حرم است. خبر مزين شدن اين کتاب 
به تقريظ مق�ام معظم رهبري که قرار اس�ت 
چند روز ديگر طي مراس�مي رونمايي شود، 
بهانه اي شد تا »جوان« در گفت و گو با اين بانوي 
نويسنده به چند و چون نگارش اين اثر بپردازد.

    
 در مراس�م رونمايي از کتاب »اسم تو 
مصطفاس�ت« با تعبي�ر جالبي گفتيد 
که شما به خواستگاري اين اثر رفتيد. 
ب�ا توج�ه ب�ه اينكه کت�اب »اس�م تو 
مصطفاست«، اولين اثر شما در رابطه با 
شهداي مدافع حرم است، لطفاً در مورد 
چرايي انتخاب زندگي شهيد صدرزاده 

براي نوشتن توضيح بدهيد. 
 من به صورت جدي پس از انقلاب فعالیتم را آغاز کردم 
و اولین داستانم را سال 64 درباره شهدا نوشتم. پس از 
آن به صورت جدي به حوزه هنري پیوستم که ماحصل 
آن تا امروز 40 کتاب منتشر شده و زیر چاپ است. اما 
با این همه کتاب »اس��م من مصطفاست«، اولین اثر 
من درباره شهداي مدافع حرم است، هرچند همانطور 
که گفتم از سال 64 نوش��تن داستان را شروع کردم. 
نوشتن درباره شهدا و با محوریت شهدا را دوست دارم. 
خودم به انتشارات روایت فتح رفتم و گفتم مي خواهم 
درباره یكي از شهدا بنویسم که قرعه به نام ایشان افتاد. 
آن ایام شهید صدرزاده تازه به شهادت رسیده بودند 
که ایشان را به من پیشنهاد کردند. من گفتم باید قبل 
از هر چیزي عكس این ش��هید را ببینم و اگر ارتباط 
دروني با این شهید برایم ایجاد شد، آن زمان در مورد 

نوشتن کار تصمیم مي گیرم. 
در واقع به دنبال ارتباط حسي و روحي 

با شهيد صدرزاده بوديد؟
بله، دقیقاً همین طور است. پس از این صحبت ها 
یك سي دي که بیشتر حاوي عكس هاي شهید 
بود به من داده شد. وقتي آنها را دیدم، آن اتفاقي 
که مي خواستم شكل گرفت و به دوستان گفتم 

که این کار را مي نویسم. 
محوري�ت کتاب صحبت هاي همس�ر 
ش�هيد ص�درزاده اس�ت. گرفت�ن 

مصاحبه ها چقدر زمان برد؟
واقعیت این اس��ت که مصاحبه ها توسط افراد 
دیگ��ري گرفته ش��د و م��ن از طری��ق یكي از 
ش��بكه هاي اجتماعي آنها را دریافت مي کردم. 
این را هم بگویم که نوشتن این اثر چیزي حدود 

دو سال به طول انجامید. 
علت دو ساله شدن فرايند نوشتن کتاب 

چه بود؟
از دلایل اصلي این بود که شهید صدرزاده تازه به 
شهادت رسیده بود و همسر ایشان چون جاهاي 
مختلفي براي مصاحبه مي رفتند، انفصال زیادي 
بین هر دور مصاحبه با دور بعدي ایجاد مي ش��د. 
البته یكي دیگر از دلایل این مسئله ایجاد برخي 
سؤالات در ذهن من و طرح آنها براي گرفتن پاسخ 
بود، چون از نظر زماني گسست هاي زیادي به وجود 
آمده بود و باید خودم به این پاسخ ها مي رسیدم، به 

همین دلایل نوشتن کار دو سال طول کشید. 
مدت زمان اخذ مصاحبه ها چقدر طول 

کشيد؟
فكر کنم چیزي حدود دو یا سه ماه. 

علت اينكه مصاحبه ها را صرفاً با همسر 
ايشان انجام داديد، چه بود؟

مي خواستم از زاویه دید همسر شهید به ایشان 
و زندگي شان بپردازم. در واقع مي خواستم یك 
نگاه همسرانه و از داخل زندگي به ایشان داشته 
باشم یا به قول معروف مي خواستم از زوایه دید 

نیمه پنهان ماه آن را روایت کنم. 
مخاط�ب اين کت�اب لزوماً همس�ران 
شهيد و بانوان هستند يا اينكه گستره 

آن عموميت بيشتري دارد؟
من بیش��تر نگاهم یك ن��گاه عام اس��ت، نه فقط 
همسران شهدا یا زنان و دختران. در بین خوانندگان 
این اثر آقایاني بودند که با من تماس مي گرفتند و 
ابراز احساسات مي کردند و مي گفتند که با مطالعه 
آن اشك ریخته اند. حتي یك نفر تماس گرفت و 
گفت که مي خواهد آن را به یك فیلم تبدیل کند. 
مقصودم این است که مخاطب خاصي مورد نظر من 
نبود و از همان ابتدا آن را براي مخاطب عام نوشتم. 
شاید به همین علت است که الان چاپ بیست و دوم 

آن قرار است منتشر شود. 
آيا اين اثر در دس�ته بندي آثار تاريخ 
ش�فاهي حوزه ادبيات قرار مي گيرد يا 
اينكه عنصر خيال و قلم نويسنده هم 

در آن جريان دارد؟
این اثر یك زندگینامه داستاني است. زندگینامه، 
یعني اینكه ما خطوط اصلي را تحریف نمي کنیم یا 
تغییر نمي دهیم و اصل ماجراها و اتفاقات سر جاي 
خودشان هستند، ولي از عنصر خیال و نثر و توصیف 
و تلمیح و آرایه هاي نثري و داستاني و فضاسازي در 
خلق آن استفاده شده است. تا حس در یك کاري 
ریخته نشود، آن جنبه و مایه هنري خودش را پیدا 
نمي کند. در نتیجه به نظر من نویس��نده باید یك 
نوع بازیگري مكتوب داش��ته باشد و احساس کند 
که خودش به جاي نقل کننده اصلي است و با راوي 
همذات پنداري و احساس مشترک پیدا کند. وقتي 
نویسنده اي که در حال نوش��تن کاري است با آن 
سوژه ارتباط برقرار مي کند و با شخصیت داستانش 
همذات پنداري مي کند در نتیجه از جان و روح باید 
مایه بگذارد که خوشبختانه این در مورد کتاب »اسم 

تو مصطفاست« اتفاق افتاد.  
علت مخالفت شما با ساخت فيلمی از 

اين کتاب دقيقاً چه بود؟
دوست دارم خودم به عنوان نویسنده فیلمنامه این 
کار حضور داشته باش��م و اساساً شرط اصلي من 
براي موافقت با ساخت فیلمي بر مبناي کتاب اسم 
تو مصطفاست، همین است. البته همه مي دانیم 
که شهدا متعلق به همه مردم هستند و حتي صرفاً 
به خانواده آنها هم تعلق ندارن��د، منتها من دلم 
مي خواهد در س��اخت آن سهیم و حضور داشته 
باشم، چون این کار از ابتدا تصویري نوشته شده و 

سرشار از احساسات چندگانه است. 
وجه تسميه اين کتاب چيست؟

دقیقاً پایان کار به این اسم رسیدم و یك مرتبه به 
ذهنم رسید براي اینكه آن صفات و نگاه شخصیت 
شهید جایي که براي رفتن به سوریه با مشكلات 
و موانعي مواجه مي شوند همه این موانع در مقابل 
ایمان ایشان و آن افق بلندي که مي دید)شهادت( 
اثر گذار نبودند، این به ذهن من آمد که حقیقتاً 
ایشان مصطفي)برگزیده( بودند، به همین علت 

نام کتاب را »اسم تو مصطفاست« گذاشتم. 
ظاهراً رهب�ر انقلاب هم ب�ر اين کتاب 

تقريظي نوشته اند.
بله، همین امروز به من اطلاع دادند که ایش��ان 
چشم ما را روشن کردند و بر این کتاب تقریظي 
نوشتند که قرار اس��ت تا چند روز دیگر مراسم 

رونمایي از آن برگزار شود. 

همين ام��روز به م��ن اطلاع 
دادند كه رهبر انقلاب چشم ما 
را روشن كردند و بر اين كتاب 
تقريظي نوش��تند ك��ه قرار 
است تا چند روز ديگر مراسم 
رونماي��ي آن برگ��زار ش��ود

    نقد فیلم

امام سجاد عليه السلام: 

خدايا! مرا در حال صدق و 
راستي بميران و حاجتم را 

به دنيا   قطع کن. 

بخش�ي از دع�اي پنجاه 
و چهارم صحيفه سجاديه

»آخرين تولد« و يك تعليق بي انتها و رها
 نويد محمودي که پيش از اين آثار مختلفي درباره کشورش ساخته، اين بار کوشيده با خلق فضايي هيجاني 

تصرف کامل افغانستان از سوي طالبان را به تصوير بكشد، اما فيلم دچار نقصان هاي فني زيادي است
    افشين عليار

 زماني ک�ه فيلم »آخري�ن تولد« به پايان رس�يد و 
چراغ هاي سالن روشن شد، معلوم بود حاضران در 
سالن انتظار چنين فيلم و پاياني را نداشتند، چراکه 
فيلم ج�اي خوبي تمام نش�د و مي توانس�ت ادامه 
داشته باش�د و مخاطب را از 85 دقيقه بلاتكليفي 
نجات بدهد و به يك نتيجه حداقلي برس�د، اما اين 
اتفاق نيفتاد و تماشاگر در يك تعليق اجباري رها شد. 
 »آخرین تولد« روایتي است از زماني که طالبان دوباره 
در افغانستان به قدرت مي رسد. این فیلم ربطي به پرده 
س��ینما ندارد و به دلیل ضعف هاي اساسي در روایت و 
ساختار سینمایي نمي تواند اثري باشد که مخاطب با 
آن همراهي کند. به نظر مي رسد آخرین تولد در حد یك 
تله فیلم یا یك مستند گزارشي متوقف مانده است. هیچ 
گره یا رخدادي که بتواند باعث شكل گیري مؤلفه هاي 

سینمایي باشد در فیلم موجود نیست. 
نوید محمودي که پی��ش از این آثار مختلف��ي درباره 
کشورش ساخته این بار کوشیده با خلق فضایي هیجاني، 
تصرف کامل افغانستان را از سوي طالبان به تصویر بكشد، 
اما فیلم دچار نقصان هاي فني زیادي است. محمودي 
بیش از اینكه بتواند روایت خودش را به شكل سینمایي 
در بس��تر یك درام حادثه اي به دور از احساسات گرایي 
مبتدیانه جلو ببرد، پشت پلان هاي طولاني و در موازات 

آن دیالوگ هاي بي اس��اس پنهان شده است، بنابراین 
کارگردان نتوانسته بستر لازم را براي مهم ترین رخداد 
کشورش با روایت هاي سینمایي پیوند بزند. به همین 
منظور اساساً هیچ کدام از آدم هاي فیلم نه درک مي شوند 
و نه ایجاد ترس آنها مسئله فیلم است. آخرین تولد در یك 
بلاتكلیفي مطلق گیر افتاده است. تك لوکیشن بودن آن 
و لهجه هایي که گاه متوجه آنها نمي شویم و لرزش بیش 
از حد دوربین، مخاطب را خسته مي کند. دیالوگ ها نه 
مي توانند تأثیر دراماتیك داشته باشند و نه مربوط به ژانر 
مورد نظر کارگردان هستند، نه ثریا شخصیت مي شود و نه 

دیگر آدم هاي فیلم، فضا به شدت شلوغ است. دیالوگ ها 
به نظر بداهه و البته بي دلیل است وقتي فیلمنامه مسیر 
درستي را طي نكند و فیلمساز جرئت نزدیك شدن به 
نیروهاي طالبان را نداشته باش��د و نتواند فضاي بیرون 
از خانه را نش��ان بدهد و وام گیري تصویري اش درست 
نباشد، درام ش��كل نمي گیرد. مواجهه مخاطب با فیلم 
در حد یك مستند گزارشي است که فقط باید دیالوگ 
گوش بدهیم و خب��ري از ایج��اد رخداد هاي تصویري 
نیس��ت. اگر تصویر را از فیلم حذف کنیم، هیچ اتفاقي 
براي فیلم رخ نخواهد داد. در شرایطي که سینما یعني 

تصویر و نشان دادن، چگونه محمودي با دوربین لرزانش 
فقط از این اتاق به آن اتاق مي رود! از زمان ورود طالبان به 
افغانستان مستندهاي مختلفي ساخته شده است، البته با 
بستري مناسب. فارغ از هر ترسي از جانب کارگردانش، 
اما در آخرین تولد چرا باید فقط به دیالوگ هایي گوش 
بدهیم که کارکردي ندارند! اضافه کنید که میزان رابطه 
این آدم ها هم مشخص نیس��ت. فقط کنار هم هستند 
که چه شود؟ ظاهراً آخرین تولد با یك طرح یك خطي 
ساخته شده و مابقي سر صحنه به صورت ناقص شكل 
گرفته است. واکنش آدم هاي فیلم نه مي تواند منطقي 
باشد و نه باعث ایجاد یك جریان مي شود. 85 دقیقه رفت 
و آمد آدم ها همراه با دیالوگ هاي بي سروته و گریه چیزي 
به فیلم اضافه نمي کند. حتي عِرق ملي هم وجود ندارد 
و همه مي خواهند از دس��ت طالبان فرار کنند و به اروپا 
بروند. آخرین تولد حتي مؤلفه هاي روایي یك اثر کوتاه را 
هم ندارد، چراکه مختصات ساختاري او از اساس بي محتوا 
است. اینكه فیلمساز تصور کند با پلان هاي بلند و با چند 
دیالوگ عاشقانه تقلبي توانسته یك اثر حماسي بسازد، 
سخت در اشتباه است. حتي بازي هاي متوسط هم در آن 
دیده نمي شود. الناز شاکردوست انگار دارد در »شبي که 
ماه کامل شد« بازي مي کند، البته با فن بیان مبتدیانه! 
کاش محمودي مي توانست وطن پرستي را از آثار مهم 

جنگي ما یاد بگیرد.

مستند »مانند علي )ع(« در قاب شبكه افق
مس�تند »مانند علي )ع(« ک�ه به موضوع برخ�ورد ايران با 
اسراي عراقي در طول جنگ تحميلي مي پردازد، اين هفته از 

شبكه افق پخش مي شود. 
در سال هاي دفاع مقدس، صدام از برخي اسیران ایراني براي کسب 
تجربه هاي پزشكي یا تست سلاح هاي میكروبي استفاده مي کرد! در 
این دیدگاه، اسیر صرفاً وسیله اي براي خالي کردن عقده ها و تست 
تسلیحات جدید است! آنچه در سال هاي جنگ از نظر منطقي انتظار 
مي رفت، ش��اید این بود که ایران هم رفتاري متقابل داشته باشد. 
به خصوص که کشور ما شروع کننده جنگ نبود و قرباني یك تجاوز 
قرار گرفته بود. در آن مقطع حضرت امام )ره( بیانیه اي مي دهند و 
تأکید مي کنند که اینها برادراني هستند که فریب صدام را خورده اند 
و مجبور به حضور در این جنگ شده اند. امام به جاي اسیر، آنها را 
برادران دیني ما خطاب مي کند و مي گوید باید از این افراد به گونه اي 
پذیرایي کنید که گویي از مهمان خود پذیرایي مي کنید.  مستند 
»مانند علي )ع(« به تهیه کنندگي داوود مرادیان است که به شیوه 
رفتار ایران با اسراي عراقي زمان جنگ مي پردازد و این هفته از شبكه 
افق پخش خواهد شد.  علاقه مندان مي توانند این مستند را شنبه تا 

چهارشنبه این هفته ساعت ۱8:30 از شبكه افق ببینند. 
----------------------------------------------------

بازيگران هاليوود پاي ميز مذاكره رفتند
انجم�ن نويس�ندگان امري�كا ب�راي نخس�تين بار پ�س از 
آغ�از اعتصابات ب�ا اس�توديو هاي اصلي هالي�وود مذاکره 
و بس�ته جدي�دي از پيش�نهادات را درياف�ت ک�رد. 
انجمن نویسندگان امریكا که نماینده نویسندگان اعتصاب کننده 
است، اعلام کرده که پیشنهاد متقابلي از سوي استودیو ها دریافت 
کرده که آن را در دست بررسي دارد.  این انجمن گفته است که 
پس از بررسي پیشنهاد اتحاد تهیه کنندگان فیلم و تلویزیون که از 
طرف شرکت هایي، چون والت دیزني و نتفلیكس مذاکره مي کند، 
هفته آینده به این پیشنهاد پاسخ خواهد داد.  انجمن نویسندگان 
امریكا و اتحاد تهیه کنندگان فیلم و تلویزیون در روز چهارم ماه 
آگوس��ت براي گفت وگو در خصوص از س��رگیري مذاکرات با 
هم دیدار کردند.  در این نشس��ت انجمن نویسندگان امریكا از 

استودیو ها انتقاد کرد که نشانه اي از تیره شدن مذاکرات بود. 
نویسندگان هالیوود در روز دوم ماه مي   پس از به بن بست رسیدن 
مذاکرات میان انجمن نویسندگان و اتحادیه تهیه کنندگان، در 
اعتراض به دس��تمزدها  و باقیمانده پرداخت ها در دوره استریم 
و دیگر مسائل دست به اعتصاب زدند.  در ماه ژوئیه نیز بازیگران 
به نمایندگي از انجمن بازیگران سینما به دلیل دستمزد پایین 
اعتصاب کردند که در پي آن تولید برنامه هاي تلویزیوني و فیلم ها 
عملًا متوقف شد.  این اعتصاب ها تمامي کسب و کار هاي جهان 
سرگرمي را متأثر از خود کرد.  از سال ۱960 به این سو این براي 
نخس��تین بار اس��ت که هر دو اتحادیه اعتصاب مي کنند.  بحث 
نارضایتي بازیگران هالیوود از دستمزد هاي خود، موضوع مرتبط 
با سال میلادي جاري نیست. اختلاف دستمزد بازیگران مرد و زن، 
سال هاست که به محلي براي اعتراض بازیگران تبدیل شده است. 
بسیاري از بازیگران زن مطرح هالیوود، نصف یا یك سوم بازیگران 
مرد دستمزد مي گیرند و این موضوع، بار ها به رسانه ها نیز کشیده 

شده و تحقیقاتي راجع به آن صورت گرفته است. 
----------------------------------------------------

شاهزاده روم و فيلشاه كتاب مي شوند
رمان فيلم هاي انيميش�ن »ش�اهزاده روم« و »فيلشاه« به 

صورت اقتباسي به نگارش در مي آيد. 
حامد جعفري، تهیه کننده فیلم هاي »شاهزاده روم« و »فیلشاه« 
درباره اقتباس از این فیلم ها براي نگارش کتاب خبر داد و گفت: 
»فیلشاه« و »شاهزاده روم« دو اثر مجموعه هنر پویا هستند که 
طي سال هاي پیش ساخته شده اند، اما هنوز این فیلم ها مخاطب 
خودشان را دارند و حتي براساس گزارش هاي دریافتي، نمایش 

آنها در پلتفرم ها همچنان بازخوردهاي قابل توجهي دارد. 
وي اضافه کرد: از همین جهت محص��ولات جانبي این آثار که 
براساس کاراکترهاي فیلم ها تولید و عرضه شده اند، براي مخاطب 
کودک و نوجوان هنوز جذابیت دارد و در راستاي تكمیل زنجیره 
ارزش این فیلم ها و با هدف حفظ و اس��تمرار ارتباط مخاطبان 
با این آثار، بنا داریم کتاب رمان این آث��ار هم به نگارش در  آید. 
البته اتفاقات دیگري هم براي این دو اثر، برنامه ریزي شده که به 
تدریج آنها را پیش بردیم و اخب��ارش را اعلام خواهیم کرد.  این 
تهیه کننده درباره نحوه نگارش رمان عنوان کرد: بناست اقتباسي 
از فیلمنامه هاي این آثار صورت گیرد و براساس آن رمان مورد نظر 

به نگارش در مي آید.

    دیده بان

گفت و گوي»جوان« با راضيه تجار، نويسنده »اسم تو مصطفاست« به انگيزه تقريظ رهبر معظم انقلاب
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